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SPOLEČNÁ ZPRÁVA EVROPSKÉMU PARLAMENTU A RADĚ 

 

ZVLÁŠTNÍ ADMINISTRATIVNÍ OBLAST MACAO: VÝROČNÍ ZPRÁVA ZA 

ROK 2019 

 

Shrnutí 

Od předání Macaa Čínské lidové republice v roce 1999 Evropská unie a její členské státy 

pozorně sledují politický a ekonomický vývoj ve Zvláštní administrativní oblasti (ZAO) 

Macao, která se řídí zásadou „jedna země, dva systémy“. Evropská unie nadále uznává 

politiku „jedné Číny“ a podporuje zásadu „jedna země, dva systémy“ a její uplatňování. Tato 

výroční zpráva o vývoji v Macau je vydána v souladu se závazkem, který byl dán 

Evropskému parlamentu v roce 1997.  

Zásada „jedna země, dva systémy“ se v Macau nadále uplatňovala i v roce 2019 a těžila z ní 

nejen tato ZAO, ale i celá Čína a mezinárodní společenství.  

V prosinci se ujal funkce nový předseda vlády Ho Iat Seng. U příležitosti jeho jmenování a u 

příležitosti dvacátého výročí předání Macaa vykonal prezident Ťin-pching třídenní návštěvu 

Macaa. 

Také v roce 2019 byla v rámci zásady „jedna země, dva systémy“, která je zakotvena v 

základním zákoně Macaa, v obecné rovině nadále dodržována základní práva a svobody 

obyvatel Macaa a zachovávány zásady právního státu. Macajské sdělovací prostředky 

vyjadřovaly širokou škálu názorů, ačkoli existovaly určité obavy z rostoucí autocenzury. 

Ačkoli macajský základní zákon ani jiné legislativní akty nestanoví možnost zavedení 

všeobecného volebního práva, EU vybízí macajské orgány, aby podpořily větší zapojení 

veřejnosti do volby předsedy vlády a zákonodárného shromáždění. 

Co se týče hospodářské sféry, Macao nadále zůstává největším centrem kasin na světě a 

hospodářský růst oblasti je podněcován cestovním ruchem směřujícím za hazardními hrami. 

Zpomalení čínského hospodářství a americko-čínská obchodní válka představovaly hlavní 

faktory stojící za 3,5% snížením macajského HDP. To zdůrazňuje skutečnost, že macajská 

malá a převážně otevřená ekonomika je silně závislá na hospodářském, finančním a 

politickém vývoji pevninské Číny. Pokračují snahy o diverzifikaci ekonomiky, avšak s 

průměrnou úspěšností, jelikož činnosti související s herním průmyslem stále tvoří téměř 

polovinu HDP.  

Hospodářská spolupráce s pevninskou Čínou v roce 2019 posílila: v době návštěvy prezidenta 

Ťin-pchinga byla oznámena nová opatření v oblasti finančních služeb s cílem podpořit 

diverzifikaci macajské ekonomiky.  

Politický vývoj 

Na konci roku došlo v macajské vládě k významným změnám. Byl zvolen nový předseda 

vlády Ho Iat Seng a byli jmenováni další vysoce postavení politici.  

Dne 25. srpna volební komise zvolila 392 hlasy z celkového počtu 400 hlasů novým 

předsedou vlády Ho Iat Senga, který nahradil ve funkci Fernanda Chuie. Jelikož alternativní 

kandidát by potřeboval od volební komise 66 nominací, Ho Iat Seng byl na post zvolen bez 

protikandidáta. 

Nová vláda se ujala funkce dne 20. prosince. Nastupující předseda vlády složil přísahu během 

třídenní návštěvy prezidenta Ťin-pchinga v Macau. Dva z pěti ministrů, ministr bezpečnosti a 
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ministr dopravy a veřejných prací, zastávali ministerskou funkci již v předchozí 

administrativě. Tři členové 11členné výkonné rady zasedali již v předchozí radě. 

Během roku si získalo významnou pozornost několik legislativních podnětů. 

Dne 22. prosince 2019 byl schválen zákon o kybernetické bezpečnosti. Jedním z požadavků 

tohoto zákona je povinná registrace skutečného jména uživatelů telekomunikačních služeb u 

služeb jako například nákup předplacené SIM karty. Tato registrace bude prováděna 

poskytovateli telekomunikačních služeb. Poskytovatelé internetových služeb budou 

uchovávat záznamy o online činnostech svých uživatelů po dobu minimálně jednoho roku. 

Provozovatelé klíčové infrastruktury (jako je doprava, telekomunikace a dodávky elektřiny a 

vody) jsou pověřeni prosazováním opatření v oblasti kybernetické bezpečnosti. Pod 

koordinací soudní policie bude zřízeno nové Centrum pro varování před kybernetickými 

incidenty a reakci na ně (Cybersecurity Incidents Alert and Response Centre, CARIC), které 

bude sloužit jako přijímací středisko pro veškeré kybernetické incidenty a bude monitorovat 

přenos a tok dat. Porušení zákona může vést k pokutě v rozmezí od 50 000 MOP do 

5 milionů MOP. 

Ministr bezpečnosti Wong Sio Chak zdůraznil, že orgány nebudou monitorovat individuální 

online činnosti ani omezovat svobodu projevu, jelikož soudní policie bude monitorovat pouze 

pohyb dat, nikoli analyzovat jejich obsah. Macajská asociace státních úředníků (Macao Civil 

Servants Association, ATFPM) zaslala ministrovi bezpečnosti dopis vyjadřující obavy 

ohledně slučitelnosti nového zákona se základním zákonem, pokud jde o osobní svobody a 

další záležitosti.  

Navrhovaný nový zákon o civilní ochraně kriminalizuje šíření nepodložených zpráv a 

nepravdivých informací v nouzových situacích. Toto opatření se použije pouze tehdy, budou-

li plně aktivována opatření civilní ochrany, tedy za situace, jako je například nouzová situace 

v důsledku tajfunů. Úprava návrhu zákona byla vítána, ačkoli občanská společnost a 

novinářské organizace vyjádřily obavy ohledně potenciálního dopadu opatření na svobodu 

vyjadřování a svobodu tisku. 

Návrh prodemokratického zákonodárce změnit zákon o volbě předsedy vlády tak, aby se 

předešlo situacím, kdy bude na tuto vrcholnou pozici nominován pouze jeden konečný 

kandidát, byl zamítnut s odůvodněním, že pouze vláda může navrhovat změny politické 

struktury Macaa. 

Policie oznámila, že do konce prvního čtvrtletí roku 2020 bude v Macau nainstalováno a 

otestováno prvních 50 veřejných monitorovacích kamer s funkcí rozpoznávání tváří. Bude 

rovněž nainstalováno a otestováno zhruba 50 dalších dopravních kamer s funkcí rozpoznávání 

poznávacích značek vozidel. Místní orgány plánují do roku 2023 naistalovat 

2 400 kamerových monitorovacích systémů, a to v šesti fázích. Policie v prohlášení ze 

dne 7. listopadu 2019 uvedla, že technologie pro rozpoznávání tváří budou použity pouze 

tehdy, bude-li policie vyšetřovat trestní případy. 

Jakožto důvod pro odepření vstupu do Macaa novinářům, aktivistům občanské společnosti a 

veřejným činitelům, včetně některých pocházejících z Hongkongu, macajské orgány nadále 

uváděly bezpečnostní obavy. Přestože macajské imigrační orgány mají pravomoc odepřít 

vstup na své území, tyto případy se vyznačují nedostatečnou transparentností. 

 

Práva, svobody a rovné příležitosti  
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Práva a základní svobody a zásady právního státu byly i nadále obecně dodržovány, a to v 

rozsahu zaručeném základním zákonem Macaa a v souladu se zásadou „jedna země, dva 

systémy“. 

Dosud nebyly podniknuty žádné kroky ke zřízení nezávislého orgánu pro lidská práva v 

souladu s doporučením Výboru OSN proti mučení vydaným v prosinci 2015. 

Svoboda tisku byla obecně dodržována, ačkoliv byla stoupající měrou uplatňována 

autocenzura. Macajská asociace novinářů (Macao Journalists Association, AJM) během roku 

vydávala prohlášení upozorňující na problémy související se svobodou tisku, například v 

souvislosti s tlakem před návštěvou Ťin-pchinga.  

Svoboda shromažďování byla v Macau obecně dodržována. Policie však nepovolila veřejná 

shromáždění, jejichž cílem bylo projevit solidaritu s protestujícími v Hongkongu. 

Dne 30. září 2019 nejvyšší odvolací soud zamítl odvolání proti zákazu protestovat proti 

policejní brutalitě v Hongkongu, když rozhodl, že takovýto protest by byl z mnoha důvodů 

nezákonný, přičemž jedním z důvodů byla i úvaha, že by tento protest „zasahoval do vnitřních 

záležitostí Hongkongu“. U příležitosti 30letého výročí událostí na náměstí Nebeského klidu se 

konala vzpomínková akce se zapálením svíček. 

Dne 8. července zákonodárné shromáždění schválilo návrh vládou iniciovaného zákona o 

zákonem stanovené minimální mzdě pro všechny pracovníky s výjimkou pomocníků v 

domácnosti a zaměstnanců se zdravotním postižením. Macao účinně neprosazovalo svobodu 

sdružování a kolektivního vyjednávání, jak je zakotvena v úmluvách Mezinárodní 

organizace práce (MOP). EU k tomu Macao nadále vybízí. 

Je vyvíjeno značné úsilí proti obchodování s lidmi, a to prostřednictvím opatření zahrnujících 

školení vládních úředníků pro boj proti obchodování s lidmi a vyšetřování případů podezření 

na nucenou práci. EU je připravena posílit spolupráci za účelem řešení této globální výzvy. 

Diskriminace na základě sexuální orientace a genderové identity nadále vzbuzuje obavy, a 

to zejména v oblasti zaměstnání, vzdělávání a zdravotní péče. Vztahy mezi osobami stejného 

pohlaví doposud nebyly zahrnuty do zákona, který kvalifikuje domácí násilí jako trestný čin. 

V červnu 2014 Výbor OSN pro hospodářská, sociální a kulturní práva vyzval Macao, aby 

přijalo komplexní právní úpravu týkající se boje proti diskriminaci.  

Macao se nadále intenzivně zabývalo bojem proti korupci, a to prostřednictvím opatření 

zahrnujících práci komise pro předcházení korupci (Commission Against Corruption, CCAC). 

V prosinci 2019 byl jmenován nový komisař pro předcházení korupci. Výroční zpráva komise 

CCAC zveřejněná v březnu vyzdvihla klíčové problémy a pokračující úsilí řešit korupci mezi 

veřejnými činiteli. 

 

Hospodářský vývoj 

V roce 2019 Macao nadále patřilo mezi nejbohatší země na světě, pokud jde o HDP na 

obyvatele, a mělo nejsilnější herní průmysl na světě.  

V průběhu roku se macajská ekonomika propadla o 4,7 %, a to v zásadě kvůli poklesu 

vývozu služeb a investic. Investice meziročně poklesly o 20,1 %, a to převážně kvůli nižším 

investicím do výstavby. Vývoz související s herním průmyslem poklesl o 4 % meziročně a 

služby v oblasti cestovního ruchu poklesly o 5,7 % meziročně. Pokles vývozu služeb byl do 

značné míry způsoben 8% poklesem výdajů ze strany návštěvníků Macaa. Ačkoliv počet 

přijíždějících turistů během roku vzrostl o 10 % (na celkový počet 39,4 milionu návštěvníků, 



 

4 
 

 

z nichž 70 % pocházelo z pevninské Číny), výdaje na hlavu klesly o 16,5 %, čímž se nárůst 

počtu turistů vykompenzoval.  

Navzdory hospodářskému útlumu se Macao stále těší plné zaměstnanosti. V posledních 

osmi letech (a to i během hospodářského útlumu v období 2014–2016) je míra 

nezaměstnanosti trvale nižší než 2 % a rok 2019 nebyl výjimkou. V této souvislosti ZAO do 

značné míry závisí na zahraničních pracovnících, kteří představují zhruba 40 % celkového 

počtu pracovních sil. Inflace byla pod kontrolou a v roce 2019 činila 2,75 %. 

Fiskální situace Macaa v roce 2019 byla i nadále dobrá. ZAO disponuje značnými 

rezervami (580 miliard MOP neboli 67 miliard EUR) a její rozpočtový účet konzistentně 

vykazuje přebytky.  

Co se týče hospodářských politik, kromě konsolidace cestovního ruchu a herního průmyslu 

(což jsou hlavní odvětví Macaa), Macao pokračovalo ve svém dlouhodobém úsilí prosadit 

hospodářskou diverzifikaci. Nový macajský předseda vlády Ho Iat Seng potvrdil tyto priority 

ve svém inauguračním proslovu i v prosincovém novoročním projevu, v nichž nastínil 

politickou platformu zahrnující zaměření na hospodářské otázky a otázky životních 

podmínek. Pro diverzifikaci zbývají následující oblasti: 

 rozvinout odvětví pořádání konferencí a výstav a kreativní odvětví, 

  podpořit rozvoj Macaa jakožto centra tradiční čínské medicíny, 

 podpořit specializované finanční služby jako například služby finančního leasingu a 

  rozvinout Macao jako obslužnou platformu pro obchodní a hospodářskou spolupráci 

mezi Čínou a lusofonními zeměmi. 

Navzdory snahám o diverzifikaci je Macao i nadále ve velké míře závislé na herním 

průmyslu a cestovním ruchu, přičemž samotný herní průmysl stále představuje 

polovinu HDP. Cílem stanoveným v pětiletém plánu rozvoje Macaa 2016–2020 bylo, aby do 

roku 2020 pocházelo 9 % příjmů provozovatelů kasin z jiných zdrojů, než jsou hazardní hry. 

Podle zprávy statistického úřadu o hospodářské diverzifikaci, která byla zveřejněna v 

prosinci, činil v roce 2018 podíl těchto jiných příjmů provozovatelů kasin 9,97 %. Co se týče 

diverzifikace mimo herní průmysl a cestovní ruch, včetně rozvoje finančního sektoru, Macao 

se potýká s nedostatkem vhodně kvalifikované pracovní síly.  

Ochrana životního prostředí a politiky v oblasti klimatu nadále představují značnou 

výzvu. Jediným významným vývojem v roce 2019 bylo představení dlouho očekávaného 

systému poplatků za plastové tašky, zlepšení předzpracování odpadu před jeho vývozem a 

instalace většího počtu dobíjecích stanic pro elektrická vozidla, zařízení na recyklaci 

plastových lahví a zásobníků vody napříč ZAO. Během roku byla otevřena dlouho odkládaná 

taipská linka macajského systému hromadné dopravy Light Rapid Transit.  

Regionální spolupráce 

V únoru 2019 byl zveřejněn dlouho očekávaný plán Kuang-čou–Hongkong–Macao pro 

„širší okolí zálivu“ (Greater Bay Area, GBA). Macao bylo označeno jako jedno ze čtyř 

hlavních měst (společně s Hongkongem, Šen-čenem a Kuang-čou), které bude hrát klíčovou 

úlohu při rozvoji regionu. Plán uvádí, že Macao má dále diverzifikovat své hospodářství, ale 

zároveň má konsolidovat své postavení světového centra cestovního ruchu a rekreace a 

obslužné platformy pro obchodní a hospodářskou spolupráci mezi Čínou a lusofonními 

zeměmi. Čtyři měsíce po zveřejnění plánu macajská vláda zveřejnila přílohu ke svému 

pětiletému plánu rozvoje (2016–2020), která zahrnuje podíl Macaa na rozvoji „širšího okolí 

zálivu“. Během roku byla oznámena řada opatření. Ta zahrnují posílení celní spolupráce a 



 

5 
 

 

usnadnění toho, aby obyvatelé Macaa mohli žít, studovat a pracovat v celém „širším okolí 

zálivu“. 

Spolupráce v oblasti finančních služeb v roce 2019 pokročila. V únoru mělo Macao podle 

plánu pro „širší okolí zálivu“ provést studii proveditelnosti týkající se zřízení trhu s cennými 

papíry denominovaného v renminbi. V říjnu macajský měnový úřad v tomto ohledu předložil 

žádost ústřední vládě. V červenci Čína vydala první dva offshorové vládní dluhopisy v Macau 

v hodnotě miliardy renminbi (286 milionů US$).  

V době návštěvy prezidenta Ťin-pchinga v Macau v prosinci 2019 byl oznámen soubor 

opatření na podporu hospodářské diverzifikace s konkrétním zaměřením na finanční sektor. 

Nejvíce medializované bylo oznámení Čínské lidové banky (PBOC), že denní limit pro 

remitence z Macaa v měně renminbi bude zvýšen z 50 000 na 80 000 renminbi, čímž dosáhne 

stejné úrovně jako v Hongkongu. Jelikož se však tyto remitence týkají jednotlivců, nikoliv 

firem, bylo to oznámení převážně symbolické. Kromě toho se objevily zprávy, že budou 

urychleny plány na zřízení nové burzy v měně renminbi a nového zúčtovacího centra v měně 

renminbi. Byly rovněž zveřejněny politiky, jejichž cílem je podpořit pevninské banky a 

pojišťovny, aby zahájily operace v Macau a aby poskytly podporu pevninským finančním 

společnostem při jejich expanzi do Macaa.  

Co se týče úlohy Macaa jakožto mostu mezi Čínou a portugalsky mluvícími zeměmi, 

cílem Macaa je stát se clearingovým centrem pro renminbi a obslužnou platformou pro 

obchodní a hospodářskou spolupráci portugalsky mluvících zemí a Číny, obchodním centrem 

pro výrobky z portugalsky mluvících zemí a centrem pořádání konferencí a výstav za účelem 

hospodářské a obchodní spolupráce. 

Macao společně s městem Ču-chaj rozvíjí ostrov Hengqin ležící východně od Macaa v 

provincii Kuang-čou. Na ostrově Hengqin se nachází infrastruktura včetně „údolí mladých 

podnikatelů“ (Youth Entrepreneurship Valley), vědeckotechnologického průmyslového parku 

tradiční čínské medicíny Kuang-čou–Macao, průmyslového parku spolupráce Kuang-čou–

Macao a kampusu Univerzity v Macau. Během své návštěvy Macaa prezident Ťin-pching 

oznámil, že Macau bude na ostrově přidělena další půda, a to za účelem dalšího rozvoje v 

oblastech jako vzdělávání a zdravotní péče. 

 

Dvoustranné vztahy mezi EU a Macaem 

V roce 2019 byla EU i nadále druhým největším zdrojem dovozu do Macaa po pevninské 

Číně a její podíl na celkovém dovozu do Macaa činil 27,6 %. Oproti tomu do Evropy 

směřovalo pouze 1,5 % zboží vyvezeného z Macaa. EU si ve vztahu k Macau i nadále drží 

dlouhodobý přebytek obchodní bilance. Důvodem je, že poptávka po dovozu v Macau se po 

léta stabilně zvyšuje, a to současně s růstem herního průmyslu a cestovního ruchu, přičemž 

místní zpracovatelský sektor postupně upadá a nyní dosahuje zhruba 1 % HDP.  

Dvoustranný obchod se zbožím v roce 2019 vzrostl o 27,1 % na celkových1,2 miliardy EUR. 

Vývoz EU do Macaa dosáhl hodnoty 1,1 miliardy EUR a meziroční nárůst o 33,2 % znamenal 

přebytek obchodní bilance ve výši 1 miliardy EUR. Macao představuje rostoucí trh pro 

evropské luxusní zboží. Mezi hlavní vývozní produkty Evropské unie patřily luxusní kožené 

výrobky, oblečení, hodinky a šperky, potraviny a nápoje a automobily. 

EU je třetím největším zahraničním investorem v Macau po Hongkongu a pevninské Číně (s 

výjimkou offshorových center). Podle macajských statistik stála EU v roce 2018 za 5,3 % 

(15,6 miliardy MOP) celkových přímých zahraničních investic. Za celými 60 % investic EU v 

Macau, respektive za 9,2 mld. MOP, stojí Portugalsko.  

https://www.scmp.com/economy/china-economy/article/3032746/plans-offshore-renminbi-nasdaq-macau-submitted-beijing
https://www.scmp.com/economy/china-economy/article/3032746/plans-offshore-renminbi-nasdaq-macau-submitted-beijing
https://www.scmp.com/economy/china-economy/article/3042844/macaus-yuan-remittance-limit-raised-same-level-hong-kong
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Dne 11. června 2019 se v Bruselu konalo 23. zasedání smíšeného výboru EU-Macao. 

Během zasedání se řešila široká škála témat včetně obchodu a investic, vícestranné 

spolupráce, zdanění, zadávání veřejných zakázek, boje proti praní peněz a financování 

terorismu, záležitostí týkajících se životního prostředí a obchodování s lidmi.  

V návaznosti na zasedání smíšeného výboru EU–Macao v roce 2015 byl zřízen mechanismus 

spolufinancování v rámci programu EU Horizont 2020. V listopadu 2019 EU a macajský 

fond pro rozvoj vědy a technologií (Science and Technology Development Fund of Macao, 

FDCT) společně zorganizovaly konferenci v Macau, kde byly prezentovány příležitosti pro 

spolupráci s Evropou a projednávány způsoby, jak zlepšit zapojení Macaa do programu 

Horizont 2020, jelikož žádný macajský subjekt nebyl vybrán pro financování z tohoto 

programu. 

Jako každoročně Macajsko-evropská obchodní komora (MECC
1
) a Evropská obchodní 

komora v Hongkongu i v roce 2019 společně koordinovaly hojnou evropskou účast na 

březnovém Macajském mezinárodním fóru a výstavě o environmentální spolupráci (MIECF) 

a na říjnovém Macajském mezinárodním obchodním a investičním veletrhu (MIF).  

Program spolupráce Macao-EU v právní oblasti přispívá k modernizaci a rozvoji právního 

systému Macaa. Jsou zkoumány možnosti, jak spolupráci v této oblasti rozšířit. I v roce 2019 

EU a Macao pokračovaly ve své dlouholeté spolupráci v oblasti konferenčního tlumočení. Již 

od roku 2006 pořádají školitelé z Generálního ředitelství Evropské komise pro tlumočení 

vzdělávací kurzy pro macajské tlumočníky. Od roku 2010 pořádá Macajský polytechnický 

institut (MPI) každoroční semináře, kde se setkávají školitelé EU a tlumočníci z různých 

čínských ministerstev a rovněž vedoucí kurzů z univerzit z Macaa a pevninské Číny. V 

prosinci 2019 bylo na Macajském polytechnickém institutu otevřeno nové mezinárodní 

portugalské vzdělávací centrum pro konferenční tlumočení, které přispívá k akademické 

oblasti spolupráce EU-Macao v tomto směru.  

 

                                                           
1 Macajsko-evropská obchodní komora je hybridní komora, mezi jejíž členy patří jak přímí členové (zastupující společnosti), tak i členové z 
vnitrostátních obchodních komor zemí EU. 


